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ةالعربية و الانجليزي عنوان الأطروحة مرفق بالملخص باللغتين  

 التقاضي الالكتروني كآلية لإنجاح نظام العدالة
Electronic litigation as a mechanism for the success of the justice system 

 

 

 الملخــــص 

هو نظام قضائي جديد يتيح للمتقاضين أسلوب مميز  التقاضي  الالكتروني      

للوصول إلى فض النزاع بطريقة سريعة و سهلة ابتداءا  من  تسجيل دعواهم، و 

تقديم أدلتهم و حضور جلسات المحكمة تمهيدا للوصول إلى الحكم وتنفيذه عبر 

وسائل الاتصال الإلكترونية،هذه  التي أصبحت جزءا من نظام معلوماتي يمكن 

لقضاة من الاتصال بأطراف الدعوى دون حضورهم الشخصي، ومباشرة  ا

إجراءات التقاضي من خلال هذا النظام الذي يتيح الشفافية و السرعة في الحصول 

 على المعلومات.

ادن هو آلية  جديدة تسمح  للمتقاضين طرح دعواهم  و شكواهم و تقديم        

فق القواعد الشكلية و الموضوعية مستنداتهم القانونية بطريقة إلكترونية و

 المنصوص عليها قانونا أمام الجهة  القضائية المختصة .

التقاضي الالكتروني ،المحكمة الالكترونية ، البريد :  الكلمات المفتاحية

 الالكتروني ، النيابة العامة الالكترونية ، التبليغ الالكتروني ، التحقيق الالكتروني.
Summary 

    Electronic litigation is a new judicial system that provides litigants with a 

distinctive method to reach dispute resolution in a quick and easy way, starting 

from registering their claim, presenting their evidence and attending court 

sessions in order to prepare them to reach and implement the judgment through 

electronic means of communication. The latter have become part of an 

information system that enables judges to contact the parties to the lawsuit 

without their personal presence and initiate litigation procedures through this 

system, which provides transparency and speed in obtaining information. Thus, 

it is a new mechanism that allows litigants to submit their lawsuits 
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andcomplaintsand their legal documents electronically in accordance with the 

formal and objective rules stipulated by law to the competent judicial authority. 
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